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Przypadek Stefana Kilianowicza
vel Grzegorza Korczyƒskiego

Stefan Kilanowicz vel Grzegorz Korczyƒski (1915-1971) by∏ w czasach PRL jed-
nym z najbardziej prominentnych dzia∏aczy komunistycznych, choç tak naprawd´ z
komunistami zwiàza∏ si´ raczej przypadkiem.  W 1932 roku, po Êmierci ojca przerwa∏
nauk´ w VII klasie gimnazjum.  Ambitny i konfliktowy, po tym wydarzeniu nie do koƒca
potrafi∏ sobie znaleêç miejsce w spo∏eczeƒstwie.  Pracowa∏ jako robotnik fizyczny, goniec,
korepetytor i urz´dnik, z ostatniej pracy (szpital na Karowej) zosta∏ zwolniony po konflik-
cie z prze∏o˝onymi.  W poczàtkach 1937 r. wyjecha∏ do Hiszpanii, gdzie walczy∏ w tak
zwanych brygadach mi´dzynarodowych.  Tam mia∏ si´ wykazaç nie tylko odwagà, ale
– jak ostro˝nie nazwano to w póêniejszym okresie – „sk∏onnoÊcià do awanturnictwa”1.  W
koƒcowym okresie wojny hiszpaƒskiej wojny by∏ cz∏onkiem specjalnej (NKWD?) jednos-
tki Andre Marthy’ego zajmujàcej si´, z ramienia Moskwy, „czystoÊcià kadr” armii repub-
likaƒskiej.  

W 1939 r. Kilanowicz vel Korczyƒski trafi∏ do obozu internowania w Gurs we
Francji, a po jego opuszczeniu dzia∏a∏ we Francuskiej Partii Komunistycznej.  Stamtàd w
sierpniu 1942 r. przedosta∏ si´ do Polski w jednej z grup „dàbrowszczaków”, Êciàgni´tych
z Francji przez ówczesnego dowódc´ Gwardii Ludowej – Boles∏awa Mo∏ojca „Edwarda”.
W Warszawie kierownictwo nowej partii komunistycznej w Polsce (Komitet Centralny
Polskiej Partii Robotniczej) skierowa∏o Korczyƒskiego na Lubelszczyzn´, gdzie mia∏
zak∏adaç partyzantk´ PPR-GL.  

W drugiej po∏owie sierpnia 1942 r. Korczyƒski znalaz∏ si´ na terenie powiatu
KraÊnickiego gdzie od kilku miesi´cy istnia∏a konspiracja PPR.  Do jej czo∏owych dzia∏aczy
nale˝eli: Aleksander Szymaƒski „Ali”, Stanis∏aw Szot „Micha∏”, Jan Gruchalski „Sokó∏” i
Micha∏ Wójtowicz „Zygmunt”.  Jednak od poczàtku swojej dzia∏alnoÊci kraÊnicka PPR-
GL sta∏a si´ obiektem rywalizacji dwóch frakcji z Szymaƒskim i Gruchalskim na czele.
Gruchalski by∏ nominalnie sekretarzem komitetu powiatowego PPR, jednak od po∏owy
1942 r. dowodzi∏ zorganizowanym przez siebie oddzia∏em partyzanckim, sk∏adajàcym si´
z kilku Polaków i kilkunastu Sowietów.  To dawa∏o „Soko∏owi” przewag´ nad zajmujàcym
si´ g∏ównie dzia∏alnoÊcià politycznà Szymaƒskim „Alim”.  Pozycj´ „Gruchalskiego”
wzmocni∏o te˝ nawiàzanie kontaktów i zwerbowanie w szeregi PPR kilku okolicznych
band rabunkowych.  Jednà z nich dowodzi∏ Kazimierz Piotrowski „Kazik” z Rzeczycy
Ksi´˝ej.  Wedle dokumentów komunistycznej konspiracji, Piotrowski “pi∏ grabi∏ dwory a
nie chcia∏ biç Niemców a przyswaja∏ sobie wszelkie akcje oszukiwa∏ partje i przy jej pomo-
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cy uzbroi∏ si´”.2

Szeregi Gwardii Ludowej zasili∏a grupa przedwojennego jeszcze przest´pcy Józefa
Liska „Liska”,3 grupa rabunkowa Antoniego Palenia „Jastrz´bia” z Lipy4, a tak˝e grupa
rabunkowa Wac∏awa Marsza∏ka „MyÊliwego”.  WartoÊç bojowa wspomnianych
oddzia∏ków nie by∏a zbyt wielka.  Ich morale i zainteresowania dobrze oddaje powojenna
relacja cz∏onka GL Jana Wzi´tka „Murzyna” o grupie Wac∏awa Marsza∏ka:

...we wsi Wola pow. KraÊnik [w 1942 r.] usi∏owa∏a zamordowaç dwóch gospodarzy 
Tatar´ i Ofiar´, lecz ci gospodarze nadà˝yli si´ ukryç, to dlatego Marsza∏ek postanowi∏ 
ich zabudowania spaliç, które sp∏on´∏y.  Na wiosce Owczarnia pow. Pu∏awy do 
gospodarza po pijanemu wnosili nieuzasadnione pretensje, którego w tym 
czasie zastrzelili.  Rodzina tego˝ gospodarza zorganizowa∏a mu pogrzeb.  Marsza∏ek 
wraz ze swymi ludêmi spotka∏ kondukt pogrzebowy na drodze, który 
rozp´dzieli [rozp´dzili], trumn´ ze zw∏okami rozbili i tak pozostawili.  We wsi 
Grabówka pow. KraÊnik zgwa∏cili 3 kobiety: nauczycielk´ O. (...) – robotnika 
z majàtku ˝on´ i kuzynk´ ¸ukasiewicza.5

Stan wzgl´dnej przewagi Gruchalskiego skoƒczy∏ si´ w sierpniu 1942 r., kiedy
wi´kszoÊç Sowietów z jego oddzia∏u uciek∏a na wschód, a na stron´ frakcji Szymaƒskiego
przesz∏a grupa rabunkowa „Jastrz´bia”.  

W∏aÊnie wówczas na Lubelszczyênie – razem z Zygmuntem Mo∏ojcem
„Antonem”, m∏odszym bratem dowódcy GL Boles∏awa – pojawi∏ si´ Korczyƒski.  Niemal
natychmiast rozpoczà∏ aktywnà dzia∏alnoÊç zbrojnà, za którà opowiada∏ si´ Szymaƒski.
Jednak obaj przybysze – Mo∏ojec i Korczyƒski ps. „Grzegorz”– przywieêli ze sobà bardzo
specyficzne pojmowanie terminu „dzia∏alnoÊç partyzancka”.  Jednà z pierwszych akcji
wykonanych przez „Grzegorza” i „Antona” by∏ napad rabunkowy na polski majàtek
ziemski w miejscowoÊci P. podczas którego mieli dokonaç gwa∏tu na jego w∏aÊcicielce.6

Anton szybko powróci∏ do Warszawy, a na Lubelszczyênie zosta∏ sam Korczyƒski.  Swój
oddzia∏ zbudowa∏ na bazie bandy rabunkowej „Jastrz´bia”, zaÊ sztab utworzy∏ z trzech
ludzi: Jana i Edwarda P∏owasiów oraz Stefana Star´gowskiego „Stefana”.  Do bliskich
wspó∏pracowników Kilanowicza-Korczyƒskiego nale˝eli równie˝ Edward Gronczewski
„Przepiórka” oraz Jan Wzi´tek „Murzyn”.  Ca∏a kompania nie cieszy∏a si´ najlepszà opinià
w okolicy.  Wedle powojennych zeznaƒ jednego z dowódców GL-AL Andrzeja Flisa
„Maksyma”:  

„Lubego” i jego syna „Lutka” P∏owasiów, przyprowadzi∏ do oddzia∏u „Jastrzàb” 
– Paleƒ Antoni, o którym s∏ysza∏em, ˝e mia∏ opini´ z∏odzieja kieszonkowego 
i bardzo dobrze ˝y∏ z P∏owasiami.  Nawet jeszcze w 1941 r. jak s∏ysza∏em, 
„Jastrzàb” i P∏owasie „Luby” i „Lutek” ukrywali si´ razem, z tego „Jastrzàb” 
za kradzie˝e, co si´ zaÊ tyczy P∏owasiów, to nie znam powodów Êcigania ich przez 
policj´.  Stwierdzam jednak, ˝e nie mieli oni nic wspólnego z dzia∏alnoÊcià politycznà, 
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a w szczególnoÊci lewicowà, lub chocia˝ post´powà.  Dodaj´, ˝e ogólna opinia 
cz∏onków AL o „Jastrz´biu” by∏a taka, ˝e jest w oddziale po to, aby coÊ zrabowaç 
i zawieÊç do domu.  Stale nosi∏ na r´ku jeden zegarek, a w kieszeni drugi oraz kilka 
pierÊcionków na palcach.  Taka sama opinia by∏a o [Edwardzie 
Gronczewskim] „Przepiórce” i [Janie Wzi´tku] „Murzynie”.7

Aktywna dzia∏alnoÊç GL przynios∏a katastrofalne skutki, bowiem w odwecie za
niegroêne akcje dywersyjne „Grzegorza” i innych, mniejszych grup komunistycznych,
Niemcy przystàpili do brutalnych represji.  Wedle raportu kontrwywiadu AK:

Kruszyna – spalona ca∏a wieÊ, ludnoÊç wymordowano, przewa˝nie 
kobiety i dzieci.Kochany – spalono ca∏à wieÊ, ludnoÊç wymordowano, zabito 
36 osób, wi´kszoÊç kobiet i dzieci, zanotowano nawet wypadki zastrzelenia 
kobiety z dzieckiem przy piersi (...).  Goliszowiec – spalono ca∏à wieÊ, zabito 34 osoby, 
w tym trzech m´˝czyzn.Gwizdów – wieÊ spalona w po∏owie.  Osówka Kolonia 
– spalono ca∏à wieÊ, uratowa∏ si´ jeden cz∏owiek.  Gielnia – spalono 
10 gospodarstw, zabito 1 osob´.  Pikulin p.[od] Janowem [Lubelskim] 
spalono ca∏kowicie, ludnoÊç wymordowana, ze wsi liczàcej 150 mieszkaƒców 
uratowa∏o si´ podobno 14 osób.  Parma – spalono 11.X. [1942 r.] jako ostatnià 
wieÊ z akcji pacyfikacyjnej.  Spalono 79 gospodarstw, ludnoÊç w cz´Êci wywieziono 
na roboty bàdê na zamek do Lublina (do wi´zienia).  (...) LudnoÊç terroryzowana 
akcjà pacyfikacyjnà wspó∏pracuje z niemcami, donoszà obecnie o wszystkich 
ruchach bandytów [i] w miar´ mo˝liwoÊci pomagajà w ich schwytaniu.8

Na dodatek podw∏adni Korczyƒskiego zacz´li rabowaç i mordowaç ˚ydów.
Ludzie ci, w liczbie nie mniejszej ni˝ 100-150 osób, ukrywali si´ we wsiach Ludmi∏ówka,
Grabówka i okolicznych lasach mieszkajàc w bunkrach i schowkach przemyÊlnie
zamaskowanych w zabudowaniach poszczególnych gospodarzy.  Zamo˝niejsi utrzymy-
wali si´ ze zgromadzonych pieni´dzy i kosztownoÊci.  Biedniejsi – bàdê pracowali u
okolicznych gospodarzy, bàdê po prostu byli utrzymywani przez ch∏opów.  Cz´Êç z ˝ydow-
skich uciekinierów by∏a werbowana do miejscowych oddzia∏ów GL.

Prawdopodobnie pierwszà ofiarà komunistów w Ludmi∏ówce by∏ cz∏onek GL
Jankiel Skrzyl „Kaczor”.  W listopadzie 1942 r. kiedy Skrzyl wszed∏ do domu, w którym
przebywa∏ „Grzegorz” i cz∏onkowie jego sztabu, Korczyƒski kaza∏ go zabiç.  Argumentowa∏
przy tym, ˝e jeÊli „Kaczor” dostanie si´ w r´ce Niemców, to mo˝e zdekonspirowaç wszys-
tkich znanych mu cz∏onków GL.  W myÊl tak absurdalnej logiki Korczyƒski powinien by∏
wydaç rozkaz zabicia wszystkich cz∏onków swojego oddzia∏u, a tak˝e okolicznych miesz-
kaƒców (ka˝dy z nich móg∏ wpaÊç w r´ce Niemców i wydaç im znanych sobie cz∏onków
GL).  Rozkazu takiego jednak nie wydano.  Na razie poprzestano na Skrzylu, którego kilku
gwardzistów wyprowadzi∏o ze wsi na skraj lasu i tam zamordowa∏o rozbijajàc mu g∏ow´
drewnianym ko∏kiem.9 W ciàgu kilkunastu dni po wspomnianym zabójstwie z ràk naj-
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bli˝szych wspó∏pracowników „Grzegorza” zgin´∏o jeszcze pi´ciu ˚ydów, w tym dwie kobiety.    
Mniej wi´cej w tym samym czasie, za sprawà ludzi Korczyƒskiego, mia∏ si´

dope∏niç los grupy ok. 20-30 polskich ˝o∏nierzy z kampanii wrzeÊniowej – ˚ydów, którzy,
odseparowani przez Niemców od swych towarzyszy – Polaków zostali uwi´zieni w spe-
cjalnym obozie w Lublinie przy ulicy Lipowej.  Kiedy z niego zbiegli i zg∏osili si´ do walki
w partyzantce, mieli zostaç wymordowani.10

Dzia∏alnoÊç Korczyƒskiego budzi∏a niech´ç cz´Êci organizacji GL.  Jego akcje nie
przynosi∏y wi´kszego efektu militarnego (napad na poczt´, urzàd gminy, zabicie m∏ynarza
w Annopolu, wymordowanie mieszkajàcej w Ksi´˝omierzy niemieckiej rodziny Ebertów),
powodowa∏y jednak odwet i ob∏awy ze strony Niemców.  To powodowa∏o straty okolicznej
ludnoÊci i minimalizowa∏o szans´ na prze˝ycie ˝ydowskich uciekinierów.  A na dodatek
zacz´li oni padaç ofiarà gwardzistów Korczyƒskiego.  Przywódcà opozycji sta∏ si´ sekre-
tarz powiatowy PPR Jan Gruchalski „Sokó∏”, którego popiera∏y m.in. grupa GL
„Szymona” (NN), oraz grupy: Aleksandra Mi∏ka „Koguta” i Wac∏awa Marsza∏ka
„MyÊliwego”.  Otwarty konflikt mi´dzy Gruchalskim a Korczyƒskim jesienià 1942 r.
dos∏ownie wisia∏ na w∏osku.11

W listopadzie tego roku Korczyƒski zaatakowa∏ obóz dla ˚ydów w Janiszowie.  Po
zabiciu pilnujàcego obozu Niemca Petera Ignara, gwardziÊci wycofali si´ zabierajàc ze
sobà ok. 30-40-tu m∏odych ˚ydów nadajàcych si´ do partyzantki i kas´ obozowà z du˝à
iloÊcià zabranych wczeÊniej ˚ydom pieni´dzy i kosztownoÊci.  W Ludmi∏ówce „Grzegorz”
za˝àda∏ od ukrywajàcych si´ we wsi i w okolicy ˚ydów ogromnej kwoty 600 tysi´cy
z∏otych, która mia∏a byç rzekomo przeznaczona na zakup broni dla partyzantów.
Nast´pnie Korczyƒski opuÊci∏ wieÊ z uzbieranymi pieni´dzmi, pozostawiajàc cz´Êç kosz-
townoÊci pod opiekà cz∏onków swojego sztabu.  Jego cz∏onków zobowiàza∏ przed odjaz-
dem do dalszego „zbierania” pieni´dzy od ˚ydów.  Ludzie Korczyƒskiego zacz´li wi´c
bezlitoÊnie grabiç ukrywajàcych si´ nieszcz´Êników.  Zamordowano przy tym kolejne kilka
osób.12 Miarka przebra∏a si´ prawdopodobnie wtedy, gdy kilkuletnia siostrzenica jednego
z gwardzistów pojawi∏a si´ we wsi w ubraniu zaginionego ˝ydowskiego dziecka, a bliski
wspó∏pracownik Korczyƒskiego, Stefan Star´gowski „Stefan” zaczà∏ snuç przed lokalnym
komitetem PPR plan usuni´cia z okolicy stanowiàcych zagro˝enie ˚ydów.  Mi∏ek i Gru-
chalski postanowili wykorzystali nieobecnoÊç „Grzegorza” i rozprawiç si´ najpierw z jego
wspó∏pracownikami, a potem z nim samym.  „Gruchalszczacy” pojawili si´ w Grabówce,
gdzie w zabudowaniach Gozdurów odnaleêli cz∏onków sztabu Korczyƒskiego.  Udusili
powrozami Jana i Edwarda P∏owasiów („Lubego” i „Lutka”) oraz oficera sztabu obwodu
Stefana Star´gowskiego „Stefana”.  Zniszczyli te˝ radiostacj´ „Grzegorza”, zabrali
zdobyte w Janiszowie i podczas napadów na ˚ydów kosztownoÊci.13 Potem Gruchalski i
Mi∏ek zwo∏ali posiedzenie komitetu PPR w domu znanej lokalnej dzia∏aczki komunistycz-
nej Feliksy Wyganowskiej.  Na posiedzeniu jako dowód winy zabitych cz∏onków sztabu
przed∏o˝yli ubrania, kosztownoÊci i rzeczy osobiste zamordowanych ˚ydów.  Komitet PPR
nie tylko zaakceptowa∏ post´powanie Mi∏ka i Gruchalskiego wobec cz∏onków sztabu GL,
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lecz tak˝e wyda∏ wyrok Êmierci na Korczyƒskiego.  Stosowny dokument w tej sprawie
zosta∏ podpisany przez wszystkich obecnych na zebraniu.14

6 grudnia 1942 r. w nocy „Grzegorz” wróci∏ do Ludmi∏ówki.  Zacz´∏a si´ krwawa
zemsta.  Jego ludzie rozstrzeliwali na miejscu schwytanych przeciwników, oraz, jak
uznano, wspierajàcych ich ˚ydów.  Feliksa Wyganowska opowiada∏a po latach:  

...do mego mieszkania przyszed∏ [Grzegorz Korczyƒski pseudonim] „Grzegorz” 
wraz z „Maksymem” Flisem imienia nie znam [Andrzej] oraz Kuciapà 
Stanis∏awem, synem Marcina, który sta∏ w sieni.  „Grzegorz” poleci∏ mi wydaç 
ukrywajàcych si´ ˚ydów, poczàtkowo twierdzi∏am  ˝e ich u mnie nie ma, jednak 
na stanowcze naleganie „Grzegorza” zdecydowa∏am si´ ich przyprowadziç do 
mieszkania.  Tu „Grzegorz” kaza∏ im oddaç posiadane pieniàdze.  Wy∏o˝yli na stó∏ 
posiadane monety, walut´ zagranicznà oraz pistolet, który im kupi∏am.  
Mnie kaza∏ [Korczyƒski] przyszykowaç dla nich jedzenie na 24 godz. poniewa˝ 
zabiera ich do oddzia∏u.  Ukrywajàcy si´ u mnie czterej ˚ydzi jedzenia nie chcieli 
przyjàç twierdzàc ˝e jest im ju˝ nie potrzebne poniewa˝ zdajà sobie spraw´, ˝e 
„idà na Êmierç”.  „Grzegorz” ich wyprowadzi∏, na ulicy czekali cz∏onkowie 
grupy „Grzegorza”, którzy ˚ydów tych wyprowadzili na rozdo∏y dru˝kowskie.  
Po pewnym czasie us∏yszeli´my strza∏y.  Jak mi opowiada∏ mój syn Zbigniew 
który chodzi∏ oglàdajàc zabitych, to mi´dzy nimi rozpozna∏ Mi∏ka i jego ˝on´.  
Jak opowiadali mieszkaƒcy ∏àcznie tej nocy zabito 18-tu ˚ydów, których obdarto 
z ubrania.  Ca∏à fur´ odzie˝y zawieziono do zagrody ¸ojka w której 
kwaterowa∏ „Grzegorz”.  Ubraniami tymi podzielili si´ uczestnicy zabójstwa.  
Wiosnà 1943 r. psy w do∏ach dru˝kowskich rozkopa∏y cztery trupy w których 
wraz z m´˝em rozpozna∏am ukrywajàcych si´ ˚ydów w moim gospodarstwie.15

„Czystk´” przeprowadzono nie tylko w Ludmi∏ówce, lecz tak˝e w okolicznych
lasach, gdzie wyszukiwano i mordowano wszystkich ukrywajàcych si´ ˚ydów.  Jeden z
uczestników akcji opowiada∏ po latach:

Oddzia∏ pod dowództwem [Stefana Kilanowicza vel Grzegorza Korczyƒskiego] 
„Grzegorza” uda∏ si´ do lasu goÊcieradowskiego, gdzie otoczyliÊmy dwa bunkry, 
które wskaza∏ [Adam Tyzo] „Iwan” kierownik miejscowej placówki.  Jeden 
z partyzantów, Wasik wszed∏ do bunkrów i poleci∏ znajdujàcym si´ tam ˚ydom wyjÊç.  
Z bunkrów wysz∏o 9 wzgl´dnie 10 osób (...) Krótko z nimi rozmawia∏ 
„Grzegorz” nast´pnie poleci∏ im si´ rozebraç do bielizny.  Korczyƒski, „Jastrzàb” 
i ja rewidowaliÊmy „Per∏´” [Per∏a Flam lub Per∏a ˚urek] lecz nic przy niej 
nie znaleêliÊmy.  Do rozebranych kaza∏ „Grzegorz” strzelaç.  Ja z [Antonim Paleniem]
„Jastrz´biem” wzgl´dnie [Edwardem Gronczewskim] „Przepiórkà” strzelaliÊmy 
do Per∏y.  Chcia∏bym zaznaczyç, ˝e rozebranym kazaliÊmy stawaç nad wejÊciem 
do bunkru tak, ˝e po strzale cia∏a wpada∏y do Êrodka, tam te˝ je pozostawiliÊmy 
nie grzebiàc ich.  Garderob´ zabitych z polecenia „Grzegorza” zabra∏ oddzia∏.  Ja 
wówczas dosta∏em od „Grzegorza” p∏aszcz wojskowy, „Iwan” zaÊ otrzyma∏ 
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buty z cholewami.16

W wyniku akcji podj´tej z rozkazu „Korczyƒskiego” w Grabówce, Ludmi∏ówce
oraz okolicznych lasach komuniÊci zastrzelili, zamordowali przy u˝yciu granatów, drew-
nianych ko∏ków i innych przygodnych narz´dzi (lub po prostu go∏ymi r´kami), oko∏o stu
˚ydów.17 W pewnym momencie akcja GL-owców przybra∏a form´ swobodnego polowa-
nia, podczas którego mordowano ka˝dego znalezionego ˚yda, dopuszczajàc si´ przy tym
rabunków i profanujàc zw∏oki.  Wedle materia∏ów zebranych przez Naczelnà Prokuratur´
Wojskowà:

W tym˝e miesiàcu [grudniu 1942 r.] na rozkaz Korczyƒskiego skazani [Edward]
Gronczewski i [Jan] Wzi´tek zamordowali cz∏onka GL „Mamuta”18 który 
w myÊl wyjaÊnieƒ Korczyƒskiego by∏ obywatelem narodowoÊci ˝ydowskiej 
i móg∏ si´ zemÊciç za to, ˝e Korczyƒski i jego cz∏onkowie, zabijajà ˚ydów.  W koƒcu 
1942 roku skaz.[ani] Gronczewski i Wzi´tek uj´li i zamordowali 4-ch m´˝czyzn 
i dwie kobiety narodowoÊci ˝ydowskiej.  W styczniu 1943 r. skaz.[any] Gronczewski 
na rozkaz Korczyƒskiego odszuka∏ i strza∏em z pistoletu zamordowa∏ ∏àczniczk´ 
[Per∏´ Flam] „Per∏´”.  W tym okresie skaz.[any] Gronczewski, idàc wieczorem przez 
wieÊ Ludmi∏ówk´ zauwa˝y∏ dwie osoby, które na jego widok uskoczy∏y w bok.  
Skazany w ich kierunku odda∏ kilka strza∏ów z pistoletu.  Okaza∏o si´, ˝e zastrzeli∏ 
kobiet´ i m´˝czyzn´ narodowoÊci ˝ydowskiej.19

Wedle powojennych zeznaƒ lokalnej dzia∏aczki PPR Feliksy Wyganowskiej:

Korczyƒski, [prawd. Andrzej] Flis i inni chodzili po wszystkich gospodarstwach 
w Ludmi∏ówce i wyciàgali ˚ydów.  Byli tak˝e i u mnie i wzi´li czterech 
˚ydów wojskowych... By∏y jeszcze inne wypadki wyciàgania i mordowania ˚ydów, 
tak z mieszkaƒ od gospodarzy jak i z bunkrów po lasach.  Szczególnie 
pami´tam dzia∏alnoÊç (...) i Edwarda Gronczewskiego.  Gronczewski Edward 
pewnego razu odgra˝a∏ si´, ˝e jak znajdzie u mnie ho∏ociarzy [„ha∏aciarzy” 
– czyli ˚ydów], to Wyganowska b´dzie gni∏a razem z nimi, kiedy Gronczewski 
zamordowa∏ „Per∏´”, to shaƒbili jej zw∏oki wsadzajàc kij w przyrodzenie.20 

Rozpraw´ z przeciwnikami u∏atwi∏ Korczyƒskiemu fakt, i˝ Niemcy zaskoczyli i
zlikwidowali grup´ Wac∏awa Marsza∏ka „MyÊliwego”.  Do zwyci´skiego „Grzegorza”
przy∏àczy∏a si´ te˝ grupa rabunkowa Józefa Liska.  Sam Gruchalski „Sokó∏” zosta∏ por-
wany i przez ludzi Korczyƒskiego w lutym 1943 r. z Urz´dowa i przewieziony przed
oblicze „sàdu partyjnego”, w którym zasiedli m.in. Antoni Paleƒ „Jastrzàb”, Micha∏ Iskra,
Jan Pachuta i sam Korczyƒski.  Zapytany o przyczyn´ wymordowania cz∏onków sztabu
Gruchalski szczerze opowiedzia∏ o rabunkach i zabójstwach, jakich dopuÊcili si´ oni na
˚ydach.  Odpowiedê  „Soko∏a” nie przypad∏a do gustu cz∏onkom „sàdu”, którego
cz∏onkowie wstali od sto∏u i zacz´li go masakrowaç.  Wyrok w takiej sytuacji móg∏ byç
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tylko jeden.  Wedle zeznaƒ jednego z dowódców GL Andrzeja Flisa „Maksyma”:    
W celu wykonania polecenia zabicia [Jana] Gruchalskiego [Grzegorz] Korczyƒski 
wyznaczy∏ Pachut´ Jana, Wzientaka [Wzi´tka] Jana i prawdopodobnie jeszcze 
dwóch ludzi, którzy mieli go zabiç. (...) Jak wynika∏o z opowiadaƒ po doprowadzeniu 
go na miejsce, Pachuta Jan w g∏ow´ zada∏ mu cios szablà, od którego Gruchalski 
nie upad∏ na ziemi´.  Dopiero za drugim ciosem upad∏ na ziemi´.  Kiedy Gruchalski 
le˝a∏ na ziemi, wówczas Pachuta kilkoma ci´ciami szabli odcià∏ mu g∏ow´.  
Przy opowiadaniu tym wszyscy si´ Êmiali, a Paleƒ Antoni pochwali∏ Pachut´, ˝e 
dobrze zrobi∏, i˝ zabi∏ go szablà, gdy˝ na niego szkoda by∏o kuli.21

Koniec zbrojnej rozprawy z „Gruchalszczakami” oraz ich rzeczywistymi i domnie-
manymi zwolennikami nie oznacza∏ bynajmniej koƒca krwawych rozgrywek wewnàtrz
PPR i GL.  Po porwaniu i zastrzeleniu Gruchalskiego „Soko∏a” w lutym 1943 r. przeciw-
ko zwyci´skiej frakcji Szymaƒskiego „Alego” i Korczyƒskiego „Grzegorza” wystàpi∏ Józef
Pacyna „Chrzestny”.  Cieszy∏ si´ on poparciem wchodzàcego w sk∏ad GL ˝ydowsko-
sowieckiego oddzia∏u „Szymona”, oraz wielu placówek PPR w KraÊnickiem.  Mia∏ wi´c
szans´ na podporzàdkowanie sobie wszystkich struktur GL, zw∏aszcza ˝e spod dowódz-
twa Korczyƒskiego wy∏ama∏y si´ dwie podleg∏e mu grupy rabunkowe: Antoniego Palenia
„Jastrz´bia” oraz Józefa Liska „Liska”.  W maju 1943 r. Komitet Powiatowy PPR w
KraÊniku przekaza∏ Pacynie kierownictwo nad wszystkimi grupami zbrojnymi komu-
nistów na po∏udniowej i zachodniej Lubelszczyênie, co spowodowa∏o kontrakcj´
„Grzegorza”.  Rozpocz´∏y si´ zamachy na miejscowych cz∏onków kierownictwa PPR oraz
gwa∏towna walka o wp∏ywy w terenowych placówkach GL.  Ostatecznie Korczyƒskiemu
i Szymaƒskiemu uda∏o si´ latem 1943 r. z powrotem podporzàdkowaç bandy rabunkowe:
Antoniego Palenia „Jastrz´bia” oraz Józefa Liska „Liska”.22 Wobec wyraênego wzmoc-
nienia si∏ przeciwników, Pacyna zbieg∏ z Lubelszczyzny.  JednoÊç w kraÊnickiej GL zosta∏a
przywrócona.  Jednà z pierwszych decyzji, którà podj´∏y zwyci´skie w∏adze (Aleksander
Szymaƒski „Ali”, Antoni Paleƒ „Jastrzàb”, Stanis∏aw Szot „Kot”, Jan S∏awiƒski „Tyfus”)
by∏o pozbycie si´ Grzegorza Korczyƒskiego.  Wys∏ano w tej sprawie list o KC PPR, w
którym napisano, i˝ „Grzegorz” nie prowadzi dzia∏aƒ przeciwko Niemcom, jest zupe∏nie
niekompetentny, co doprowadza do powa˝nych strat w szeregach GL, a tak˝e morduje
˚ydów.  Po pewnym czasie Kilanowicz-Korczyƒski zosta∏ wys∏any w lasy parczewskie –
nowym dowódcà GL w KraÊnickiem zosta∏ Antoni Paleƒ “Jastrzàb”.23 Nied∏ugo potem
kierownictwo KC PPR zabra∏o „Grzegorza” do Warszawy a w jego miejsce przys∏ano
ocala∏ego z pogromu PPR-GL w ¸odzi Myko∏´ Demko vel Mieczys∏awa Moczara ps.
„Mietek”, „Moczar”, który latem 1943 r. roku objà∏ funkcj´ dowódcy Obwodu Lublin GL.
Tymczasem w oddzia∏ach partyzanckich GL w KraÊnickiem dokonano reorganizacji:
sowiecko-˝ydowskà grup´ „Szymona”, która wczeÊniej popiera∏a Pacyn´, podzielono na
dwie cz´Êci.  Wi´kszoÊç Sowietów trafi∏a do W∏adys∏awa Skrzypka „Or∏a”,
„Grzybowskiego”, natomiast wi´kszoÊç ˚ydów przeniesiono do oddzia∏u dowodzonego
przez Karola Hercenbergera „Lemiszewskiego”.24 Los tych ostatnich by∏ tragiczny.  Wedle
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oficjalnego raportu GL: 
22.IX.[1943 r.] grupa ˝ydowska (...) wystawi∏a 2 wartowników.  Przechodzi∏ 
tamt´dy jeden cz∏onek bandy, nie nale˝àcy do ˝adnej organizacji25 i rozbroi∏ obu 
[Êpiàcych] wartowników i przyniós∏ karabiny do oddzia∏u i pokaza∏ to 
kom.[endantowi] Leniszewskiemu [„Lemiszewskiemu”] i kom. III Baonu,26 którzy 
na miejscu wykonali wyrok Êmierci na tych 2 wartownikach.  Jeden z ˚ydów, 
prawdopodobnie kuzyn jednego z zabitych wyrazi∏ si´ do kom. Lemiszewskiego, 
˝e gdyby wiedzia∏ kto zastrzeli∏ wartownika toby go zabi∏.  Wtedy 
kom. Lemiszewski wyciàgnà∏ rewolwer, który si´ jednak zacià∏ i wtedy jeden 
z grupy ˝ydowskiej strzeli∏ i rani∏ Lemiszewskiego w bok (prawdopodobnie 
przestrzelone nerki).  Na dany strza∏ zlecieli si´ wszyscy gwardziÊci (...) i widzàc 
rannego porwali za broƒ i samorzutnie zacz´li strzelaç do ˝ydowskiej grupy.27

Wedle powojennych zeznaƒ Marii Klajman, prawdopodobnie jedynej osoby, która
prze˝y∏a masakr´, zranienie „Lemiszewskiego” wywo∏a∏o prawdziwà furi´ gwardzistów: 

W tym momencie wszyscy partyzanci z grupy „Karola” i naszej [„Grzybowskiego”] 
z okrzykiem „biç ˚ydów jak psów” rzucili si´ na nich i zacz´li mordowaç.  Ja i moi 
trzej bracia i ojciec nale˝eliÊmy do oddzia∏u Grzybowskiego i nam poczàtkowo nic 
nie robili. (...) Kiedy strzelanina si´ uspokoi∏a, ja gdzieÊ si´ oddali∏am z obozu, w tym 
czasie us∏ysza∏am krzyk moich braci, kiedy dolecia∏am do obozu spotka∏a 
komisarza [politycznego oddzia∏u] [Stanis∏awa] Bieƒka [ps. „Szela”] pyta∏am si´ 
czy nas te˝ chcà zabiç i dlaczego bracia moi krzyczà. (...) Kiedy podesz∏am 
bli˝ej zauwa˝y∏am rozwÊcieczonego brata Grzybowskiego nazwiskiem Skrzypek 
ps. „Ojciec”, obecnie zam.[ieszka∏y] we wsi Potok gm. KraÊnik, który uwija∏ si´ 
z erkaemem w r´ku.  Dopad∏am do Grzybowskiego i zapyta∏am si´ go za co on 
nas bije, on odrzuci∏ mnie od siebie mówiàc: „doÊç ju˝ mam ˚ydów”.  
W tej chwili Skrzypek wystrzeli∏ do jednego brata, do drugiego strzela∏ „Stach”, 
do trzeciego brata ju˝ nie widzia∏am kto strzela∏, gdy˝ w tym czasie szarpali si´ 
ze mnà, chcàc i mnie zastrzeliç.  Ja si´ chwyci∏am jednego z partyzantów 
nazwiskiem Bia∏y ps. Karol oderwa∏ mnie i rzuci∏ na ziemi´ – ja wsta∏am 
i zacz´∏am uciekaç.  W czasie ucieczki ten˝e Bia∏y strzela∏ za mnà i przestrzeli∏ 
mi r´k´. (...) Zaznaczam, ˝e w tym czasie ju˝ nikt nie chcia∏ przechowywaç ˚ydów, 
gdy˝ bali si´ nie tylko Niemców, ale i partyzantów z GL. (...) Wszystkiego 
wymordowano tam 22 ˚ydów.28

Wi´kszoÊç ocala∏ych cz∏onków by∏ej grupy „Szymona” zerwa∏a kontakty z GL i,
podobnie jak wiele innych grup sowieckich, znajdujàcych si´ czasowo w szeregach tej
organizacji, zbieg∏a na wschód.  W lubelskiej PPR zapanowa∏a d∏ugo oczekiwana jednoÊç.
Nie oznacza∏o to bynajmniej, ˝e dzia∏ania GL przeciwko Niemcom nabra∏y jakiegoÊ
wi´kszego rozmachu.  Wi´kszoÊç si∏ komunistów na Lubelszczyênie stanowi∏y grupy
z∏o˝one z by∏ych jeƒców sowieckich oraz uciekinierów ˝ydowskich; jedni i drudzy nastaw-
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iali si´ przede wszystkim na prze˝ycie.  Ich morale by∏o bardzo niskie – atakowano
g∏ównie polskie majàtki wiejskie, mleczarnie, tartaki, sklepy czy zagrody zwyk∏ych oby-
wateli.  O podj´ciu przez GL jakichkolwiek powa˝niejszych dzia∏aƒ przeciwko Niemcom
nie mog∏o byç mowy.  Typowy raport polskiego podziemia i dzia∏alnoÊci komunistycznej
partyzantki informowa∏: 

Na tutejszym [terenie] daje si´ odczuç w ostatnich czasach bardzo znaczne 
o˝ywienie dzia∏alnoÊci komuny. (...) W terenie grasujà bandy, z∏o˝one 
z 10-50 ludzi; charakter napadów przewa˝nie rabunkowy, z zemsty, a ma∏y 
procent przypada na reakcj´ w stosunku do ludzi wys∏ugujàcych si´ Niemcom, 
wzgl´dnie przeciwko samym Niemcom.  W czasie napadów na ludnoÊç wiejskà 
bandy te terroryzujà ch∏opów, bijà, rabujà ˝ywnoÊç, odzie˝ – nastrój ludnoÊci 
jest wrogi.  Nadajàcy pos∏ugujà si´ rosyjskim (przewa˝nie) ale mocno go kaleczà, 
Reakcja niem.[iecka] prawie ˝adna.29

Po wkroczeniu Sowietów Stefan Kilanowicz vel Grzegorz Korczyƒski zosta∏ pier-
wszym komendantem MO w zaj´tym przez Sowietów Lublinie.  Potem podobne funkcje
pe∏ni∏ w Warszawie i Gdaƒsku.  W tym samym czasie jego ludzie likwidowali ka˝dego
(nawet spoÊród „swoich”), kto za du˝o mówi albo – jak cz∏onek ˝ydowskiej komisji z
Lublina – za bardzo interesuje si´ sprawà Ludmi∏ówki.30 W Gdaƒsku Korczyƒski zas∏ynà∏
propozycjà rozprawiania si´ z resztkami ludnoÊci niemieckiej przy pomocy pieców krema-
toryjnych.31 Latem 1945 r. powróci∏ na Lubelszczyzn´, gdzie dokonywa∏ brutalnych
pacyfikacji tamtejszych wiosek.  Po dzia∏alnoÊci jego grupy operacyjnej pozosta∏y tam
pomniki zawierajàce nazwiska niekiedy kilkudziesi´ciu zamordowanych osób.  W 1946 r.
Korczyƒski zosta∏ wiceministrem Bezpieczeƒstwa Publicznego, a rok póêniej genera∏em.
Ju˝ wtedy do KC PPR, centrali MBP i naczelnych organów paƒstwowych zacz´∏y
wp∏ywaç liczne pisma, raporty s∏u˝bowe i donosy w sprawie morderstw ˚ydów na
Lubelszczyênie.  Ale fakt, i˝ W∏adys∏aw Gomu∏ka pe∏ni∏ funkcj´ sekretarza partii, gwaran-
towa∏ Korczyƒskiemu – zresztà nie tylko jemu – ca∏kowità bezkarnoÊç.32 Ale potem wia-
try historii zmieni∏y kierunki.  21 maja 1950 r., w zwiàzku ze zbrodniami na ˚ydach w
czasie okupacji, „Grzegorz” zosta∏ aresztowany przez grup´ operacyjnà X. Departamentu
MBP dowodzonà przez pp∏k. Józefa Âwiat∏´.  Sprawy z czasów wojny by∏y tu tylko
pretekstem, bowiem by∏y one znane kierownictwu partyjnemu jeszcze w czasie okupacji.
Chodzi∏o prawdopodobnie o to, by uzyskanym w tej sprawie, bardzo ci´˝kim materia∏em
dowodowym, zmusiç Korczyƒskiego do uleg∏oÊci i wykorzystaç go w przygotowywanym
procesie Gomu∏ki.  Po czterech latach Êledztwa 22 maja 1954 r. Sàd Wojewódzki dla mias-
ta sto∏ecznego Warszawy skaza∏ „Grzegorza” na do˝ywotnie wi´zienie.  W uzasadnieniu
wyroku sàd pisa∏: 

Przesuni´cie przez oskar˝onego w okresie obj´tym aktem oskar˝enia ci´˝aru 
dzia∏alnoÊci podleg∏ego sobie oddzia∏u GL z walki z okupantem na walk´ 
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z osobami narodowoÊci ˝ydowskiej i niepodporzàdkowujàcymi si´ zbrodniczej 
polityce oskar˝onego cz∏onkami oddzia∏u by∏o os∏abieniem si∏y i ducha obronnego 
oddzia∏u oraz realizacjà antyludzkiej polityki hitlerowskiej mordowania 
ludnoÊci ˝ydowskiej...33

Sàd Najwy˝szy zmieni∏ wyrok sàdu pierwszej instancji i ostatecznie 24 grudnia
1954 r. Korczyƒski dosta∏ 15 lat wi´zienia.  Ni˝sze kary otrzyma∏o wielu z jego ówczes-
nych podw∏adnych: Andrzej Flis „Maksym”, Edward Gronczewski „Przepiórka” i inni.
Kiedy do w∏adzy dosz∏a ekipa W∏adys∏awa Gomu∏ki, wszyscy wspomniani zostali uznani
za „ofiary stalinowskich wypaczeƒ” i zwolnieni.  Dok∏adnie instruowani w KC PZPR co
majà robiç dalej, odwo∏ywali swoje wczeÊniejsze zeznania twierdzàc, ˝e byli bici.  ¸atwo
uzyskiwali umorzenie swojej sprawy lub uniewa˝nienie wyroku.  Wrócili do wojska,
aparatu bezpieczeƒstwa, otrzymujàc awanse i wysokie odszkodowania.  Sam Korczyƒski
wyszed∏ z wi´zienia prawdopodobnie ju˝ w kwietniu 1956 r.  Jego sàdowa rehabilitacja
nie odby∏a si´ nigdy.  Spraw´ „za∏atwiono po linii partii”.  Prokurator J. Godlewski wyda∏
2 maja 1956 r. postanowienie o skróceniu kary wi´ênia Korczyƒskiego o po∏ow´, to
znaczy... do 2 lat i szeÊciu miesi´cy.  Dzi´ki jego zgrabnej „pomy∏ce” – „Grzegorz” dosta∏
przecie˝ 15 a nie 5 lat wi´zienia – g∏ówny bohater wydarzeƒ w Ludmi∏ówce od razu
wyszed∏ na wolnoÊç.34

Po wyjÊciu z wi´zienia Korczyƒski przyjecha∏ do Warszawy i zosta∏ bliskim
wspó∏pracownikiem W∏adys∏awa Gomu∏ki.  W czasie jednej z poufnych narad z
„Wies∏awem”, które odbywa∏y si´ w mieszkaniu brata „Grzegorza”, Stefana Kilanowicza,
obaj napisali memoria∏ do KC PZPR.  Korczyƒski domaga∏ si´ w nim rehabilitacji, zwro-
tu legitymacji partyjnej, zadoÊçuczynienia  za wyrzàdzone „krzywdy”.  ˚àda∏
pociàgni´cia do odpowiedzialnoÊci winnych „∏amania praworzàdnoÊci” (czyli osób, które
prowadzi∏y Êledztwo i wydawa∏y wyroki w sprawie mordów na ˚ydach na
Lubelszczyênie.35 Po „Paêdzierniku” powo∏ano specjalnà komisj´ partyjnà w tej sprawie
pod kierownictwem Franciszka Mazura.  Komisja ta – podajàc wiele nieprawdziwych
informacji na temat wydarzeƒ w Ludmi∏ówce, zani˝ajàc liczb´ ofiar, jednoczeÊnie nie
podwa˝ajàc najwa˝niejszych ustaleƒ Êledztwa – wnioskowa∏a o uchylenie prawomocnych
wyroków w tej sprawie.36 Niebawem, dopuszczajàc si´ kolejnych ewidentnych fa∏szerstw
i nadu˝yç, spraw´ Ludmi∏ówki po prostu zatuszowano.  W tym samym czasie „Grzegorz”
otrzyma∏ stanowisko szefa Zarzàdu II (wywiadu) Sztabu Generalnego Wojska Polskiego, a
w 1968 r. zosta∏ wiceministrem obrony narodowej.  Jako jeden z g∏ównych odpowiedzial-
nych za masakr´ na Wybrze˝u w 1970 r., Korczyƒski zosta∏ usuni´ty ze stanowisk i
wys∏any jako ambasador do Algierii.  Tam zmar∏ prawdopodobnie Êmiercià samobójczà w
1971 r.  

Jeden z najbli˝szych wspó∏pracowników Korczyƒskiego, Edward Gronczewski
„Przepiórka”, poczàtkowo zosta∏ oficerem Komendy G∏ównej Milicji Obywatelskiej, a
potem trafi∏ do ludowego Wojska Polskiego.  Poczàtkowo by∏ oficerem ochrony Sztabu
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Generalnego, potem dowodzi∏ na Lubelszczyênie jednà z tak zwanych „band
pozorowanych”, która „przebiera∏y si´” za polskie podziemie i dopuszcza∏y si´ powa˝nych
przest´pstw kryminalnych (zabójstw i rabunków) „na konto” niepodleg∏oÊciowców.  Z
informacji uzyskanych przez X Departament MBP wynika∏o, i˝ wówczas E. Gronczewski
prawdopodobnie zlikwidowa∏ cz∏onków komisji, która badajàc spraw´ niemieckich zbrod-
ni na ˚ydach w Lubelskiem, nieopatrznie zacz´∏a jeêdziç po wsiach i interesowaç si´
sprawà Ludmi∏ówki.37 Innym razem, kiedy grupa „Przepiórki” zosta∏a rozpoznana i otoc-
zona przez oddzia∏ polskiego podziemia, Gronczewski wydosta∏ si´ z okrà˝enia u˝ywajàc
˝ywej tarczy ze sp´dzonych w tym celu mieszkaƒców wsi.38 S∏u˝àc potem w kolejnych
jednostkach KBW Gronczewski da∏ si´ poznaç jako na∏ogowy alkoholik, który zupe∏nie nie
nadaje si´ do wojska.39 Mimo to mia∏ wielki ˝al do swoich by∏ych towarzyszy z partyzan-
tki (Moczara, Korczyƒskiego), ˝e ci nie za∏atwili mu odpowiedniego dla niego stanowiska.
Aresztowany w maju 1950 r. za zbrodnie na ˚ydach, otrzyma∏ w 1955 r. niezbyt surowà
kar´ 5 lat i 4 miesi´cy wi´zienia (okres ten niemal pokrywa∏ si´ z tym, który Gronczewski
ju˝ przebywa∏ w areszcie).  Kilka dni po umorzeniu sprawy rozkazem personalnym nr
0170 z 7 marca 1957 r. Edward Gronczewski zosta∏ przyj´ty do wojska w stopniu
podpu∏kownika.  Awans otrzyma∏ od szefa Zarzàdu II sztabu Generalnego gen. brygady
Grzegorza Korczyƒskiego.  Potem zosta∏ dyplomatà – attaché wojskowym PRL w
Chinach.40 Rok póêniej „Przepiórka” wróci∏ do kraju i zosta∏ pracownikiem naukowym
Wojskowego Instytutu Historycznego.  By∏ autorem wspomnieƒ o swoich partyzanckich
bojach z Niemcami, a tak˝e wielu ksià˝ek na temat dzia∏alnoÊci Gwardii i Armii Ludowej
na Lubelszczyênie.41 O sprawie mordów w Ludmi∏ówce nie ma w nich mowy.  

Tak˝e inni podw∏adni Korczyƒskiego, skazani razem z nim w latach pi´çdziesià-
tych, po „Paêdzierniku” powrócili na wysokie stanowiska partyjne i paƒstwowe, do Milicji
Obywatelskiej, UB i lWP.  Po∏àczeni wi´zami braterstwa broni, a tak˝e wspólnotà ofiar
nieuzasadnionych represji w czasach stalinowskich (które doÊç powszechnie przypisywali
osobom ˝ydowskiego pochodzenia), stanowili doÊç du˝à si∏´, g∏ównie w wojsku i aparacie
UB-SB.  Szczególnie wa˝nà rol´ odegrali w procesie tak zwanego utrwalania w∏adzy
ludowej, gdzie zazwyczaj walczyli w pierwszym szeregu obroƒców nowej w∏adzy.  Wielkie
kariery zacz´li robiç dopiero w epoce W∏adys∏awa Gomu∏ki (1956-1970).  Na ogó∏ doÊç
prymitywni, cz´sto pozbawieni jakichkolwiek zasad moralnych, postrzegajàcy sztuk´ poli-
tyki jako umiej´tnoÊç sporzàdzenia w∏aÊciwej listy uczestników nast´pnej libacji alko-
holowej, pod wieloma wzgl´dami stanowili tylko kopi´ swojego wodza – s∏awnego „par-
tyzanta” Mieczys∏awa Moczara.  Dà˝àc za wszelkà cen´ do w∏adzy, z jednej strony starali
si´ przypodobaç Moskwie, z drugiej – ch´tnie pos∏ugiwali si´ szowinistycznymi i anty-
semickimi has∏ami.  Jednak mimo wielkich ambicji „partyzantów” i samego Moczara, nie
dane im by∏o obj´cie pe∏ni w∏adzy w Polsce – nawet w sowieckim kierownictwie
„moczarowców” uwa˝ano za szumowiny.42 Mimo wszystko jednak „partyzanci” – a
wÊród by∏ tak˝e Grzegorz Korczyƒski – przeszli do historii jako jedna z najbardziej
wyrazistych frakcji elity PZPR.
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Przypisy

1 Patrz: S∏ownik biograficzny dzia∏aczy polskiego ruchu robotniczego, t. III, s. 292. 
2 AAN, AL 192/XXII-17, k. 116-117. Patrz tak˝e: Notatki Wac∏awy Marek, AAN, t. os. 7573, k. 16. 
3 Wedle niektórych êróde∏ Lisek mia∏ mieç na imi´ Jan, a nie Józef. Lisek nie opowiedzia∏ si´ ani za
Gruchalskim, ani za Szymaƒskim, utrzymujàc poczàtkowo tylko luêne kontakty z PPR.  Nie tylko wspom-
nienia by∏ych cz∏onków GL-AL (patrz rozdzia∏ XI tekst przed przypisem 34), lecz tak˝e powojenna histor-
iografia w eufemistyczny sposób potwierdza∏a charakter jego dzia∏alnoÊci: majàc na wzgl´dzie w∏asne
korzyÊci, [grupa Józefa Liska] ch´tnie podszywa∏a si´ pod ró˝ne organizacje, nie kwapiàc si´ do walki z oku-
pantem;  Józef Garas, Oddzia∏y Gwardii Ludowej i Armii Ludowej 1942-1945 (Warszawa 1971), s. 150. 
4 Marek J. Chodakiewicz, Narodowe Si∏y Zbrojne. „Zàb” przeciwko dwóm wrogom (Warszawa: Fronda
1999), s. 95. 
5 AAN, t. os. 7537 (Jana Wzi´tka), k. 25. Cyt. za: Marek J. Chodakiewicz, Narodowe Si∏y Zbrojne. „Zàb”
przeciwko dwóm wrogom, (Warszawa: Fronda 1999), s. 102.  Bezsprzecznie jednak najgroêniejsza by∏a
banda rabunkowa Józefa Liska, który we wspomnianym okresie zamordowa∏ ok. 20 osób, w tym m.in.
pi´cioosobowà rodzin´ m∏ynarza Wójcickiego oraz gospodarza nazwiskiem D∏ugosz w Trzydniku, rodzin´
Olszowych w ¸à˝ku, m∏ynarza Rogowskiego z Ksi´˝omierzy, a tak˝e proboszcza z Rzeczycy Ziemiaƒskiej
(tam˝e, s. 104.)       
6 Prawdopodobnie w grudniu 1942 r. GL-owcy: Korczyƒski „Grzegorz”, [Stefan i W∏adys∏aw] Skrzypkowie
„S∏owik” i „Grzybowski”, [Jan] Wzi´tak [Wzi´tek] „Murzyn” oraz inni podczas rabunku jednego z
majàtków pod GoÊcieradowem zbiorowo zgwa∏cili w∏aÊcicielk´;  Marek J. Chodakiewicz, Narodowe Si∏y
Zbrojne. “Zàb” przeciw dwum wrogom (Warszawa: Fronda 1999) s. 102.  Inne informacje w sprawie
poczàtków dzia∏alnoÊci „Grzegorza” podaje wyrok w jego sprawie z 1954 r.: w pierwszej zorganizowanej
przez Korczyƒskiego akcji bojowej w Ksi´˝omierzu obydwaj ci ludzie [Sowiet Aleksander Potas „Alosza” oraz
przys∏any przez PPR z Warszawy Tadeusz Zieliƒski ps. „Karol”] na rozkaz Korczyƒskiego zostali skryto-
bójczo zamordowani.  By∏y to jedyne dwie ofiary, jakie pad∏y w czasie tej akcji rzekomo przeciwko Niemcom;
wyrok Sàdu  Wojewódzkiego dla miasta sto∏ecznego Warszawy z 22.05.54 r., IPN, sygn. 507/221, k. 5.
7 Protokó∏ przes∏uchania Andrzeja Flisa z 11.06.50 r., AAN, Prokuratura Generalna, sygn. 21/143, k. 17.
(Patrz tak˝e: AAN, zesp. Prokuratura Generalna, t. 739, k. 96). Na temat pochodzenia grupy Antoniego
Palenia „Jastrz´bia” wspomniana w poprzednim przypisie monografia J. B. Garasa stwierdza eufemisty-
cznie: oddzia∏ „Jastrz´bia” rozpoczà∏ samorzutnà dzia∏alnoÊç w marcu 1942 r.  Józef Garas, Oddzia∏y
Gwardii Ludowej i Armii Ludowej 1942-1945 (Warszawa 1971) s. 142.  Du˝a iloÊç band rabunkowych,
które zwerbowano w KraÊnickiem do PPR, mia∏a jeszcze przedwojenne korzenie. Przest´pczoÊç by∏a tu
zawsze du˝a, istnia∏y nawet ca∏e wsie, które powstawa∏y na takiej zasadzie, w jakiej wczeÊniej likwidowano
przest´pczoÊç w Anglii, tzn. przez usuwanie jednostek aspo∏ecznych (koniokradów, bandytów i z∏odziei) z
lokalnych spo∏ecznoÊci.  Jednak w KraÊnickiem osób tych nie wywo˝ono do Australii, tylko do specjalnych
odseparowanych kolonii niektórych wsi, nazywanych stosownymi przydomkami.  Co ciekawe, rozk∏ad tych
kolonii pokrywa∏ si´ niekiedy z podzia∏em wp∏ywów poszczególnych organizacji zbrojnych.  I tak we wsi R.
dzia∏a∏y trzy organizacje konspiracyjne.  W cz´Êci wsi okreÊlonej przydomkiem „Szlachecki” dzia∏a∏a AK, w
„KoÊcielnym” – g∏ównie NSZ, a w „Z∏odziejskim” – PPR.
8 Raport “Korwety” o stanie “K” [ruchu komunistycznego] za okres od 20.10-20.11.43 r., AAN, Mkr. 432,
k. 232.  Nieco inny (choç przybli˝ony) bilans skutków dzia∏alnoÊci Korczyƒskiego podaje Marek Jan
Chodakiewicz, Narodowe Si∏y Zbrojne. „Zàb” przeciwko dwóm wrogom (Warszawa: Fronda 1999) s. 95. 
9 Wedle jednego z dokumentów: skaz.[any] ¸ojek wykonujàc rozkaz Korczyƒskiego uderzeniem kija
uÊmierci∏ Skrzyla; Streszczenie sprawy Wzi´tka Jana s. Franciszka i innych wykonane przez podprokurato-
ra Naczelnej Prokuratury Wojskowej Jerzego Siciarza 13.07.55 r., AAN, Sekretariat W∏adys∏awa Gomu∏ki, t.
2935, k. 161-170. Dokument publikowany w: Tajne oblicze GL-AL, PPR. Dokumenty. Marek J. Choda-

225

Komunizm



kiewicz, Piotr Gontarczyk, Leszek ˚ebrowski oprac.(Warszawa: Burchard Edition 1997), t. II, s. 58-68. 
10 Wedle zeznaƒ ówczesnego cz∏onka GL-AL: kilkadziesiàt jeƒców w mundurach Armii Polskiej którzy
uciekli z obozu jeƒców z Lublina i Budzynia i zaraz zg∏osili si´ do partyzantki AL z rozkazu tego
“Grzegorza”, po obrabowaniu ich wybito na miejscu;  protokó∏ przes∏uchania Êwiadka Adama Liberbauma
z 14.05.49 r., Akta kontrolno-Êledcze w sprawie G. Korczyƒskiego, Instytut Pami´ci Narodowej, sygn.
0298/554, k. 8. 
11 Za preludium otwartego konfliktu mo˝na uznaÊ zaatakowanie przez “Grzegorza” sympatyzujàcej z
Gruchalskim grupy rabunkowej Kazimierza Piotrowskiego.  Wed∏ug raportu partyzantki komunistycznej:
zaproszono ich na obiad i po jedzeniu dru˝yna co z nimi jad∏a da∏a ognia zabijajàc 2 na miejscu a 3 uciek∏o
i Kazik ranny. Pluli wszyscy na oko∏o Kazik chodzi∏ i robi∏ Grzego˝a faszystà.  Stàd podejrzenie ˝e Grzego˝
faszysto a trzeba by∏o zabiç g∏ównego winowajc´ Kazika; AAN, AL 192/XXII-17, k. 116-117.
12 Protokó∏ przes∏uchania Stefana ¸ojka z 13.11.51 r., AAN, zesp. Prokuratura Generalna, t. 736, k. 18-20. 
13 Marek J. Chodakiewicz, Narodowe Si∏y Zbrojne. „Zàb” przeciwko dwóm wrogom (Warszawa: Fronda
1999) s. 95-97. 
14 Protokó∏ przes∏uchania Feliksy Wyganowskiej z 9.02.50 r., AAN, zesp. Prokuratura Generalna, t. 738, k.
67-68. Wedle wyroku sàdu, przed którym w latach 50-tych stanà∏ Korczyƒski: ...pasmo zbrodni
zainicjowanych przez oskar˝onego [Korczyƒskiego] w Ksi´˝omierzu i podsycanych wypowiedziami
oskar˝onego, i˝ obywatelom narodowoÊci ˝ydowskiej nie mo˝na ufaç, bo sà s∏abi – wywo∏a∏o protest w odd-
ziale.  Z inicjatywy Gruchalskiego Jana, Mi∏ka Aleksandra, Marsza∏ka Wac∏awa i innych zosta∏o zwo∏ane
zebranie ca∏ego oddzia∏u.  Na zebraniu tym stwierdzono, ˝e dowództwo oddzia∏u prowadzi szkodliwà poli-
tyk´ wyra˝ajàcà si´ w dokonywaniu bratobójczych mordów, idàcych na r´k´ okupantowi.  W zwiàzku z tym
zebrani wydali wyrok Êmierci na oskar˝onego i jego sztab. – Wyrok Sàdu Wojewódzkiego dla miasta
sto∏ecznego Warszawy z 22.05.54 r., IPN, sygn. 507/221, k. 6.  Opisujàc zbrodnie komunistów pope∏nione
na Lubelszczyênie w latach 1942-1944 autor opar∏ si´ przede wszystkim na aktach Êledztwa prowadzonego
przeciwko cz∏onkom GL-uczestnikom tych wydarzeƒ, jakie prowadzono na prze∏omie lat czterdziestych i
pi´çdziesiàtych.  W ramach tego Êledztwa przes∏uchano wielu cz∏onków GL, okolicznych mieszkaƒców, a
tak˝e uratowanych z pogromu ˚ydów.  Choç akta te nale˝y traktowaç ostro˝nie, niektóre szczegó∏y sà s∏abo
udokumentowane lub niejasne, to jednak zasadniczy scenariusz wydarzeƒ w Ludmi∏ówce nie budzi
powa˝niejszych wàtpliwoÊci.  Potwierdzajà go tak˝e inne êród∏a pochodzàce od osób, które nie mia∏y
dost´pu do wspomnianych akt.  Przyk∏adowo, partyzant BCh-AK Edward Bryczek „Ostoja” wspomina∏: na
prze∏omie lat 1942-1943 powsta∏y grupy partyzanckie Gwardii Ludowej.  Jedna pod dowództwem [Stefana
Kilanowicza vel Grzegorza Korczyƒskiego] „Grzegorza”, druga grupa pod dowództwem [Józefa Liska]
„Liska”.  Obydwie zacz´∏y swà dzia∏alnoÊç nie od walki z Niemcami, lecz od rabunków i mordowania
ludnoÊci cywilnej, cz∏onków innych organizacji i ukrywajàcych si´ ˚ydów.  Na rozkaz „Grzegorza”
placówka GL w Ludmi∏ówce wymordowa∏a 76 osób ukrywajàcych si´ ˚ydów w schronach w lesie,
przewa˝nie kobiet i dzieci. (O Kainie i Ablu wspomnienia z 1981 r., zbiory Marka Jana Chodakiewicza)..
15 Protokó∏ przes∏uchania Feliksy Wyganowskiej z 9.02.50 r., AAN, zesp. Prokuratura Generalna, t. 738, k. 68. 
16 Protokó∏ przes∏uchania Jana Wojtaszka z 14.02.50 r., AAN, Prokuratura Generalna, sygn. 4/605, k. 112.  
17 Wedle gwardzisty Stefana ¸ojka: zgodnie z rozkazem [Korczyƒskiego] ja, Tyzo, Wojtaszek i Kuciapa
udaliÊmy si´ do ˚aka, gdzie ze stajni zabraliÊmy ukrywajàcych si´ tam trzech ˚ydów (... ) których
zaprowadziliÊmy w do∏y dzieszkowskie i tam zastrzeliliÊmy.  Z zamordowanych zdj´liÊmy garderob´, którà
zabraliÊmy i wymieniliÊmy na wódk´ u Sudu∏a [Sudo∏a?] Stanis∏awa.  W tym samym czasie ja wspólnie z
Wojtaszkiem Janem i Tyzo Adamem udaliÊmy si´ do Bryczek Stefanii, gdzie przechowywa∏a si´ w stajni
jedna ˚ydówka.  Po wejÊciu do stajni Tyzo Adam z∏apa∏ t´ ˚ydówk´ za gard∏o i r´kami udusi∏, gdy˝ nie
chcia∏ robiç huku od strza∏u w nocy.  Wojtaszek trzyma∏ drzwi, które si´ otwiera∏y, aby nie by∏o s∏ychaç
szumu, ja zaÊ sta∏em z karabinem na obstawie. protokó∏ przes∏uchania Stefana ¸ojka z 13.11.51 r., AAN,
zesp. Prokuratura Generalna, t. 736, k. 19-20.  Opisywane wydarzenia w Ludmi∏ówce by∏y jedynie frag-
mentem zbrodni dokonanych przez komunistycznà partyzantk´ na ˚ydach.  Przypadki mordowania ukry-
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wajàcych si´ w lasach lub we wsiach nieszcz´Êników (g∏ównie w celach rabunkowych) by∏y normalnà pro-
cedurà dzia∏alnoÊci oddzia∏ów GL-AL do koƒca niemieckiej okupacji.  Cz´Êç cz∏onków tej formacji roz-
chodzi∏a si´ na lato do domów i powraca∏a do oddzia∏ów dopiero na zimà.  W mi´dzyczasie, dysponujàc
sporà praktykà z GL-AL, zajmowali si´ rabunkami i zabijaniem ˚ydów na w∏asnà r´k´.  Z wojny z ràk
komunistycznej partyzantki i zwiàzanych z nià band rabunkowych zgin´∏o w sumie prawdopodobnie
kilkuset ˚ydów. 
18 Imi´ i nazwisko nieznane. Wedle ustaleƒ Êledztwa „Mamut” zosta∏ wyprowadzony z Ludmi∏ówki i
zamordowany z pomocà ciosów zadanych drewnianym ko∏kiem przez Stefana ¸ojka, Kazimierza
Kamiƒskiego i w∏adys∏awa Szafrana.  Patrz: protokó∏ przes∏uchania Stefana ¸ojka z 6.11.51 r., AAN, zesp.
Prokuratura Generalna, t. 736.
19 Marek J. Chodakiewicz, Piotr Gontarczyk, Leszek ˚ebrowski oprac., Tajne oblicze GL-AL, PPR.
Dokumenty (Warszawa: Burchard Ediotion 1997), t. II, s. 58-68,.  Wedle akt sprawy E. Gronczewskiego,
ostatnie dwie zamordowane osoby to rodzeƒstwo Hana i Herszek Welnerowie.
20 Streszczenie sprawy Wzi´tka Jana s. Franciszka i innych z 13.07.55 r., AAN, zesp. Sekretariat W∏adys∏awa
Gomu∏ki, t. 2935, k. 161-170. 
21 AAN, Prokuratura Generalna, sygn. 21/143, k. 8-15. 
22 W tym drugim wypadku podporzàdkowanie odby∏o si´ w okolicznoÊciach doÊç dramatycznych:
wewnàtrz oddzia∏u wybuch∏a walka, w wyniku której zlikwidowano Józefa Liska i wi´kszoÊç jego zwolen-
ników.  Reszta „liskowców” podporzàdkowa∏a si´ frakcji Szymaƒski-Korczyƒski. 
23 Protoko∏y Andrzeja Flisa, AAN, Prokuratura Generalna, sygn. 21/143, k. 21-36; Marek Jan Chodakiewicz,
Narodowe Sily Zbrojne. „Zàb” przeciwko dwóm wrogom (Warszawa: Fronda 1999) s. 100-101. 
24 Hercenberger by∏ Niemcem nadwo∏˝aƒskim, który po dostaniu si´ do niewoli podjà∏ s∏u˝b´ w niemiec-
kiej policji na Lubelszczyênie.  Bra∏ udzia∏ w deportacji ˚ydów do obozów zag∏ady, po czym zbieg∏ i trafi∏
w szeregi GL. 
25 Chodzi o cz∏onka grupy rabunkowej Stanis∏awa Kie∏basy „Dziadka”.  Grupa ta by∏a wyjàtkowo
bezwzgl´dna i groêna, bo znakomicie wyposa˝ona w broƒ maszynowà.  Prócz dzia∏alnoÊci rabunkowej
dokona∏a ona wielu zabójstw na dzia∏aczach podziemia i ukrywajàcych si´ ˚ydach.  Jej cz∏onkowie byli sys-
tematycznie likwidowani przez oddzia∏y AK, NOW i NSZ w latach 1943-44.  Niektórzy z jej cz∏onków przes-
zli wówczas do GL-AL i po wojnie s∏u˝yli na tych terenach w komunistycznym aparacie bezpieczeƒstwa
mszczàc si´ na swych przeÊladowcach z okresu okupacji.  Lubelskimi funkcjonariuszami UB byli
„kie∏basowcy”  Edward Moskal z Bliska, Franciszek Skubik z Bia∏ej oraz Czes∏aw Amborski z Antolina.        
26 Chodzi o W∏adys∏awa Skrzypka „Or∏a”, „Grzybowskiego”.  Nie by∏ to prawdopodobnie jedyny w tym
wzgl´dzie wyczyn „Grzybowskiego”.  Z zeznaƒ z∏o˝onych po wojnie przez innego dowódc´ GL-AL wynika,
˝e grupa W∏adys∏awa Skrzypka latem 1943 r. wymordowa∏a kilkunastoosobowy ˝ydowski oddzia∏ par-
tyzancki w lesie Knieja ko∏o KraÊnika, patrz: protokó∏ przes∏uchania Boles∏awa Kowalskiego z 5.06.53 r.,
AAN, Prokuratura Generalna, sygn. 4/609, k. 117-118. 
27 AAN, GL 191/XXII-2, k. 60-61. Tego samego wydarzenia dotyczy inny raport GL, wedle którego: batal-
iony da∏y ognia i wybi∏y 20 ˝ydów (...) obecnie nie ma w naszych oddzia∏ach ˝ydów i nie przyjmujemy ich,
poniewa˝ przynieÊli nam wielkà strat´ (AAN, GL, 191/XXII-2, k. 69).  Pozostali cz∏onkowie grupy
“Szymona”, g∏ównie Sowieci, zerwali kontakt z GL i uciekli na wschód.  O ca∏ej sprawie patrz tak˝e: Marek
Jan Chodakiewicz, Narodowe Si∏y Zbrojne. „Zàb” przeciwko dwóm wrogom (Warszawa: Fronda 1999) s.
100-101; Marek J. Chodakiewicz, Piotr Gontarczyk, Leszek ˚ebrowski opr. Tajne oblicze GL-AL, PPR.
Dokumenty. (Warszawa: Burchard Edition 1997), t. II, s. 48-50. 
28 Protokó∏ przes∏uchania Marii Klajman z 5.04.50 r. IPN, Akta Grzegorza Korczyƒskiego, sygn. 0298/554,
k. 48.  Interesujàce informacje na temat oddzia∏u W∏adys∏awa Skrzypka “Or∏a”, “Grzybowskiego” podaje
monografia Józefa Boles∏awa Garasa Oddzia∏y Gwardii i Armii Ludowej 1942-1945 (Warszawa 1971).
Wedle Garasa, jeden z zamordowanych przez GL-owców braci Marii Klejman, Szymon, mia∏ zginàç w
walce z Niemcami:  w sierpniu w rejonie Zaklikowa oddzia∏ ostrzela∏ wojskowy pociàg urlopowy.
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Wywiàza∏a si´ walka, w której zgin´∏o 26 Niemców a 43 zosta∏o rannych.  Poleg∏ gwardzista Szymon
Klejman (s. 180). Dalej Garas opisa∏ przyczyny wyraênego zmniejszenia si´ liczebnoÊci oddzia∏ów:
„Lemiszewskiego” i „Grzybowskiego”: pod koniec 1943 r. szeregi 3 batalionu znacznie stopnia∏y wskutek
cz´stych ob∏aw oraz d∏ugotrwa∏ej choroby W∏adys∏awa Skrzypka (tam˝e). Obydwie informacje sà
nieprawdziwe.
29 AAN, Spo∏eczny Komitet Antykomunistyczny “Antyk” 228/2, k. 16.  Wedle raportu kontrwywiadu AK:  a)
Lubelskie. Przybiera na sile rabowanie i grabienie ludnoÊci polskiej oraz wypadki gwa∏cenia kobiet, a nawet
mordowanie ludzi. Jedynie skutecznà akcj´ przeciwko bandom prowadzi policja granatowa, podczas gdy
Niemcy i ró˝ne oddzia∏y ukraiƒskie nic w tym kierunku nie robià (Raport “Korwety” o stanie „K” [ruchu
komunistycznego], AAN, Mkr. 432, k. 131).     
30 Wedle zeznaƒ Edwarda Gronczewskiego: ...cz∏onek komisji, który ustala∏ przyczyny zabójstw doko-
nanych na ˚ydach w okolicy Ludmi∏ówki w okresie okupacji, by∏ zatrzymany przez ludzi [Jana Rasia vel]
Czy˝ewskiego Wac∏awa z ochrony sztabu generalnego WP.  Czy˝ewski Wac∏aw w tym czasie by∏ dowódcà
ochrony Sztabu Generalnego WP.  Ochrona Sztabu Generalnego wówczas sk∏ada∏a si´ wy∏àcznie z by∏ych
cz∏onków oddzia∏ów partyzanckich [AL].  Cz∏onek tej komisji zosta∏ rzekomo zatrzymany za to, ˝e wa∏´sa∏
si´ w pobli˝u gmachu, w którym mieÊci∏ si´ sztab generalny, jako podejrzany. (...) Kiedy go wyprowadzono
do ubikacji zosta∏ on zastrzelony rzekomo dlatego, ˝e usi∏owa∏ zbiec. (...) W rzeczywistoÊci by∏o inaczej. (...)
Ci, którzy zastrzelili tego cz∏owieka, otrzymali polecenie Czy˝ewskiego, a˝eby go zastrzeliç w tym czasie,
kiedy go bàdê wyprowadziç do ubikacji, a˝eby w ten sposób stworzyç wszelkie pozory, ˝e strzelano do niego
i go zabito jedynie dlatego, ˝e cz∏owiek ten usi∏owa∏ uciec.  Zastrzelony cz∏owiek ten zosta∏ dlatego, a˝eby
zapobiec dalszemu prowadzeniu dochodzenia w sprawie ustalenia przyczyn mordów na ˚ydach oraz kto te
morderstwa dokona∏ i a˝eby wyniki tego dochodzenia nie sta∏y si´ wiadome innym osobom zaintere-
sowanym w wykryciu sprawców i przyczyn tych mordów (...) [Czy˝ewski] zrobi∏ to na pewno z polecenia
[Grzegorza] Korczyƒskiego „Grzegorza”, który niewàtpliwie by∏ zainteresowaniy w utrzymywaniu tego w
tajemnicy, gdy˝ na jego polecenie mordowano ˚ydów w okolicy Ludmi∏ówki i w samej Ludmi∏ówce;  pro-
tokó∏ przes∏uchania Edwarda Gronczewskiego z 11.07.50 r., AAN, Prokuratura Generalna, t. 734, k. 64-65.
31 Pomys∏ ten spotka∏ si´ z krytykà W. Gomu∏ki: Tow. [Grzegorz] Korczyƒski w Gdaƒsku szykuje kremato-
rium do palenia Niemców.  Jest to przejmowanie metod gestapowskich; Aleksander Kochaƒski opr. Protokó∏
obrad KC PPR w maju 1945 roku (Warszawa  1992) s. 15
32 Wedle relacji ówczesnego ministra Bezpieczeƒstwa Publicznego gen. Stanis∏awa Radkiewcza: sprawa
Korczyƒskiego wp∏yn´∏a do Sàdu zaraz po wyzwoleniu.  Wniesiona zosta∏a przez grup´ by∏ych partyzan-
tów, których rodziny zosta∏y poszkodowane i tych, którzy kierowali si´ pobudkami czysto ludzkimi.  Póki
Gomu∏ka by∏ sekretarzem, nie godzi∏ si´ na przeprowadzenie dochodzenia prokuratorskiego przeciwko
Korczyƒskiemu i sam go os∏ania∏.  Póêniej jednak sprawa nabra∏a rozg∏osu i nie by∏o innego wyjÊcia, jak
skierowaç jà do Sàdu (Protokó∏ z konferencji Najwy˝szego Aktywu MBP z listopada 1954 r., „Kultura”,
listopad 1992, s. 25-26). OczywiÊcie kràg partyjnych przywódców, którzy znali spraw´ zbrodni GL na
Lubelszczyênie i „kryli” Korczyƒskiego by∏ znacznie szerszy.  Wedle informacji uzyskanych przez MBP na
temat zachowania ˝ony Grzegorza Korczyƒskiego po aresztowaniu m´˝a, w czasie jednej z rozmów wspom-
niana: ...zaznaczy∏a, ˝e w tej sprawie [wydania rozkazu rozstrzeliwania ˚ydów] by∏ po wyzwoleniu
wezwany do Prezydenta, który w obecnoÊci kilku cz∏onków Biura Politycznego umorzy∏ mu [sic!] i wielkie
zwàtpienie ona ma czy zosta∏ za to aresztowany (meldunek kpt. Kaca z 6.08.51 r., AAN, sygn. 509/51, k. 45-46).
33 IPN, sygn. 507/221, k. 7v.    
35 Postanowienie Prokuratury Wojewódzkiej w Poznaniu z 2.05.56 r., IPN, sygn. 507/221, k. 30.
36 Walery Namiotkiewicz, Jolanta Michasiewicz, “Z kroniki ˝ycia i dzia∏alnoÊci W∏adys∏awa Gomu∏ki”,
Miesi´cznik Literacki, nr 7/1984 r. s. 127.
37 Z zeznaƒ odpowiednio poinstruowanych w KC PPR wspó∏towarzyszy “Grzegorza” wynika∏o na
przyk∏ad, ˝e polecenia zabijania poszczególnych osób i grup ˚ydów nie wydawa∏ Korczyƒski, tylko jego
(oczywiÊcie ju˝ nie˝yjàcy) podw∏adni, np. Antoni Paleƒ „Jastrzàb”.  Usuni´to te˝ w cieƒ etniczny kontekst
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sprawy: mordowani w Ludmi∏ówce przestali byç ju˝ ˚ydami, a stali si´ Gruchalszczakami i buntownika-
mi.  Zamiast opisów jego dokonaƒ, w oficjalnych dokumentach prokuratury i sàdów pojawi∏y si´ opisy wiel-
kich zas∏ug G. Korczyƒskiego dla w∏adzy Ludowej i resortu bezpieczeƒstwa.  Patrz chocia˝by:
Postanowienie o umorzeniu sprawy jednego z podw∏adnych Korczyƒskiego, AAN, zesp. Prokuratura
Generalna, t. 741, k. 6-11.
37 Gronczewski mia∏ na ten temat powiedzieç do by∏ej cz∏onkini Komitetu Powiatowego PPR w KraÊniku
Feliksy Wyganowskiej: kropi∏em do nich a˝ im cha∏aty skaka∏y (notatka s∏u˝bowa podpisana inicja∏ami N.T.
z 23.01.51 r., wp∏yw do X Departamentu MBP, kopia w zb. autora). 
38 Sam Gronczewski wspomina∏ po latach:  na krótko przed naszym odejÊciem przyby∏ w rejon plebanii
brat sier˝. Rawki ze wsi Rybitwy, z wiadomoÊcià, ˝e jesteÊmy okrà˝eni przez licznà band´ i okoliczne gar-
nizony [polskiego podziemia]. (...) Rozkaza∏em wyprowadziç na podwórze wszystkich zatrzymanych (120
osób), zarówno m´˝czyzn, jak i kobiety, i uformowa∏em ich w czwórki.  Do zatrzymanych i czekajàcych
rodziców wyg∏osi∏em krótkie przemówienie na temat koniecznoÊci zwalczania bandytyzmu. (...) Por.
Zaborowi wyda∏em rozkaz, by prowadzi∏ ca∏à kolumn´ zatrzymanych. (...) Bandyci strzelali intensywnie,
lecz tylko by wywo∏aç wÊród nas pop∏och.  Do nas nie strzelali, gdy˝ chodzi∏o im o siostry i braci, których
prowadziliÊmy ze wzgl´du na w∏asne bezpieczeƒstwo; Edward Gronczewski, “Trudne dni. Wspomnienia z
lat 1945-1946”, Wojskowy Przeglàd Historyczny, t. 4/1976, s. 154. 
39 Wedle notatki: Charakterystyka s∏u˝bowa na mjr. Gronczewskiego Edwarda sporzàdzona na podstawie
akt personalnych Dep.[artamentu] Kadr MON:  w przeciàgu ca∏ego okresu s∏u˝by w WP mjr. Gronczewski
da∏ si´ poznaç jako oficer ma∏o obowiàzkowy i niezdyscyplinowany, o charakterze niezrównowa˝onym i
lekkomyÊlnie wykonywane od poczàtku przez niego sk∏onnoÊci nadu˝ywania alkoholu wprowadzi∏y go w
na∏óg.  Znajdujàc si´ cz´sto w stanie nietrzeêwym stawa∏ si´ nieodpowiedzialnym za swoje czyny, wywiera∏
z∏y wp∏yw na oficerów m∏odszych nak∏aniajàc ich do nadu˝ywania alkoholu  W pracy s∏u˝bowej osiàga∏
jedynie wyniki dostateczne.  Przez ca∏y czas s∏u˝by w WP mjr. Gronczewski nie by∏ ani razu nagrodzony.
By∏ natomiast szereg razy karany. (pisownia oryg., AAN, zesp. Prokuratura Generalna, t. 733, k. 165-166).   
40 Akta osobowe oficera Zarzàdu II SG WP Edwarda Gronczewskiego, IPN, sygn. 00244/54. 
41 Patrz chocia˝by: Edward Gronczewski: Kalendarium walk Gwardii Ludowej i Armii Ludowej na
Lubelszczyênie1942-1944 (Lublin 1974);  Ludzie walki i czynu (Warszawa 1972);  Ostatnie boje
(Warszawa 1965);  Walczyli o Polsk´ Ludowà (Warszawa 1982);  Wspomnienia „Przepiórki”, (Lublin
1964). 
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